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ministr financí a šéf Ano Andrej Babiš čelí tlaku, který dosud nezažil.  
Na mimořádné schůzi Poslanecké sněmovny ve středu 23. března bude muset 
objasňovat možný dotační podvod v souvislosti s farmou Čapí hnízdo,  
která spadá pod jeho Agrofert. Jednání podpořili opoziční TOP 09, ODS a Úsvit. 
Babiš vše považuje za politickou kampaň proti své osobě.                 události str. 2

Lumius prodal 
výrobu autodílů
Dodavatel plastových 
komponentů do aut Böhm 
Plast-Technik má nové 
vlastníky. Kromě ruského 
investora koupili třetinu 
podniku také logistici ze 
Sape Bohemia. str. 4

Fortuna vzdala on-line 
sázky v Maďarsku
Sázková firma Fortuna 
vyklízí maďarský inter-
netový trh. Oblast, kterou 
považovala za perspektiv-
ní, se neosvědčila. str. 5

Americké domácnosti 
jsou nejbohatší v historii
Blahobyt domácností USA 
roste. Rozmnožení majetku 
Američanů pomohly zvy-
šující se ceny nemovitostí 
i akcií. Rozdíl příjmů mezi 
bohatými a chudými však 
v zemi neustále roste. str. 7

Z atentátu v Ankaře 
viní Turci Kurdy
Necelý měsíc po výbuchu 
bomby v turecké metropoli 
došlo v Ankaře k dalšímu 
atentátu. Úřady podezřívají 
separatisty ze Strany kurd-
ských pracujících. str. 8
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Vysoké turecké 
eurotrumfy
k ekonomickým migrantům 
budeme muset být daleko 
tvrdší, říká státní tajemník 
pro evropské záležitosti 
tomáš prouza.

rozhoVor

str. 10–11

německé 
trable
Migrační krize mění 
německou politiku. voliči 
se odvrátili od tradičních 
stran. Někde sílila krajní 
pravice, jinde Zelení. 

zAhrAniČí

str. 8

9 771803 454307 1 6 0 7 2

MiChal ŠnobR:

kombinací grandiózních brit-
ských a francouzských garancí 
a dotací vznikne Je #Hinkley-
point. amatéři! v Čr postavíme 
nové bloky bez garancí.

twitter.com/e15news



| 2 | události

Realitní bublina?
V jistých novinách vyšel v pondělí článek 
s titulkem Pro koupi bytu je nyní nejlepší doba. 
Marně člověk přemýšlí, kde k tomu nesmyslu 
autor přišel. Ceny bytů v nominální výši dosa-
hují kvůli levným hypotékám rekordních hodnot 
v novodobé historii a oproti průměrným platům 
jsou nejvyšší za posledních pět let. Byty 2+kk 
v Praze se prodávají o dvě stě tisíc korun dráže 
než 3+kk před rokem. Meziročně to znamená 
zdražení o třicet až čtyřicet procent. Je problém 
si domluvit prohlídku, protože než se do bytu 
vypravíte – pokud to vůbec stihnete – navštíví jej 
pár desítek zájemců, z nichž část okamžitě na-
bídne vyšší cenu. Stává se dokonce, že si zájemce 
rovnou přinese tři miliony v tašce (čímž porušuje 
zákon proti praní špinavých peněz). Za cenu hy-
potéky se přitom dotyčný byt nedá pronajmout, 
takže takzvaný investor na něj bude dalších dva-
cet let doplácet.

Před pár lety přitom plnily titulní stránky člán-
ky o tom, že čtvrtka másla bude stát – svatá pro-
stoto! – padesát korun. Češi už šli málem stávko-
vat. Noviny ale nepsaly o „mléčném mejdanu“, 
ale o tom, co si to ti zatracení mlíkaři dovolují. 
Taková drahota! Když ale o třicet procent zdraží 
byty, z nějakého záhadného důvodu je kupují jak 
o život a vůbec jim nevadí, že na rozdíl od más-
la nezaplatí navíc dvacet korun za balení, ale 
třicettisíckrát tolik. V Americe začala podobně 
realitní bublina, která skončila globální krizí. 
Počkejme tři až pět let, co to provede v Česku.

Zápisník  
Dušana Kütnera

Protagonisté dne

Martin todt

šéf české fortuny

Paolo lanzarotti

generální ředitel Prazdroje

Frauke Petryová

šéfka afd

Největší středoevropská sázková 
kancelář vyklízí maďarský 
internetový trh. Oblast nebyla tak 
perspektivní, jak se původně zdálo.

str. 5

Pivovarská skupina zvýšila loni 
vývoz o dvanáct procent. Uspěla 
také na domácím trhu, kde dosáhla 
růstu prodeje o 1,5 procenta.

str. 5

Nedělní volby poprvé vynesly 
k moci Alternativu pro Německo, 
která se ostře staví proti migrační 
politice kancléřky Merkelové.

str. 8

Ministr financí a šéf ANO Andrej 
Babiš se nejprve snažil zastřít 
své spojení s Čapím hnízdem. 
Až minulý čtvrtek napsal 
v prohlášení: „Samozřejmě 
že jedna z mých firem vlastní 
od roku 2014 Čapí hnízdo.“ Babiš 
stále trvá na tom, že neměl nic 
společného se získáním evropské 
dotace za více než padesát milionů 
korun. V době podání žádosti 
podle něho žádná firma Agrofertu 
nebyla majitelem či akcionářem 
Čapího hnízda. Farma původně 
patřila ZZN Agro Pelhřimov a pak 
firmě Farma Čapí hnízdo, obě 
byly součástí Agrofertu. Majitel se 
změnil až těsně před přiklepnutím 
dotace, jež činila čtvrtinu sumy na 
rekonstrukci areálu. To umožnilo 
skrýt skutečné a dosud neznámé 
vlastníky.

Co se Babišovi  
nejvíce vytýká 

n Premiér Sobotka 
nechce s Babišem o ev-
ropské dotaci na farmu 
Čapí hnízdo jednat. Je 
to podle něj věc policie 
a soudů.

Pavel Otto

Kauza středočeské farmy Čapí 
hnízdo dosáhla rozměrů, které 
ministrovi financí a šéfovi hnutí 
ANO Andreji Babišovi kompli-
kují politickou kariéru. Ocitl 
se v defenzivě, musí vysvětlovat. 
Pokud se při tom nezamotá jako 
kdysi premiér Stanislav Gross 
do příběhu o získání nadstan-
dardního bytu, zřejmě tlak 
ustojí.

Příležitosti se chopily opozič-
ní TOP 09, ODS a Úsvit. Z jejich 
podnětu se má příští středu 
uskutečnit mimořádná schů-
ze Poslanecké sněmovny, kde 
chtějí Babiše grilovat. Munici 
jim poskytl sám vicepremiér, 
když tvrdil, že farmu nevlastní 
nebo že nedostala od českých 
úřadů pokutu. Babiš to uvedl 
v souvislosti s podezřením, 
že jeho Agrofert dostal na farmu 
neoprávněně evropskou dotaci 
padesát milionů korun. Přípa-

Šéf ano čelí prvnímu 
velkému problému

dem se zabývají unijní orgány 
i česká policie.

K opozici se kloní vládní 
lidovci. Podle nich musí Babiš 
záležitost uspokojivě vysvět-
lit hlavně veřejnosti. Naopak 
premiéra Bohuslava Sobotku 
nezajímá, jak farma evropskou 

dotaci získala. „Politici by ne-
měli nahrazovat vyšetřovatele 
nebo státní zástupce, neměli by 
nahrazovat soudce,“ uvedl, aniž 
by mimořádné jednání zákono-
dárců komentoval.

Šéf socialistických poslanců 
Roman Sklenák je razantnější: 
„Tohle je věc, kterou nelze přejít. 
Dosavadní přístup pana Babiše 
mě neuspokojuje. On bohužel 
vnímá jakýkoli jiný názor jako 
podraz.“ Ministr zahraničí 
a místopředseda sociálních 
demokratů Lubomír Zaorá-
lek by dal přednost jednání 
koaliční rady. „Jsem přesvědčen, 
že bychom mohli využít koaliční 
radu jako místo, kde se o tom 
pobavit. To je to, o co bych stál,“ 
prohlásil.

Babiš považuje kauzu Čapí 
hnízdo za politickou kampaň. 
V neděli zopakoval, že on jako 
osoba farmu nikdy nevlastnil. 
K informacím, podle nichž v je-
jím čele údajně seděl bratr jeho 
partnerky nebo jeho nejstarší 
dcera, se ale nechtěl vyjádřit. 
„Vyšetřuje se to a určitě se to 
dovyšetřuje,“ podotkl. „Nepo-
chybil jsem, nic jsem neudělal,“ 
prohlásil také s tím, že jeho 
firmy mají v plánu do projek-
tu investovat kolem miliardy 
korun.  názory str. 12

státní PlaveBní sPráva omezí v Praze na Vltavě jízdu rychlých člunů. Jejich řidiči budou muset přes letní 
sezonu od 1. dubna do října snížit rychlost ve dvou úsecích, přesněji plout v pomalém výtlačném režimu, kdy je 
příď ponořena ve vodě. Na bezohlednou jízdu řidičů motorových člunů si stěžovaly hlavně sportovní svazy.   

V LÉTĚ POMALEJi
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Barták bude odškodněn 
v kauze Tatra 

Ministerstvo spravedl-
nosti přiznalo písemnou 
omluvu a 180 tisíc korun 
exministru obrany Mar-
tinu Bartákovi za trestní 
stíhání v kauze nákupu 
aut Tatra pro armádu. 
Tutéž částku získá i druhý 
obžalovaný v kauze údajné 
korupce, zbrojař Michal 
Smrž. Soud oba osvobodil 
v prosinci 2014.

Školství žádá  
o osmnáct miliard více
Ministryně školství Ka-
teřina Valachová (ČSSD) 
požaduje pro příští rok 
zvýšení rozpočtu svého 

rezortu o osmnáct miliard 
korun. Už o tom jedna-
la s ministrem financí 
Andrejem Babišem (ANO), 
částka mimo jiné zahrnuje 
zvýšení platů učitelů o de-
set procent. Školství letos 
hospodaří s rozpočtem 
přes 142 miliard korun.

Pražský přepravce je 
v plusu 1,255 miliardy 
Pražský dopravní podnik 
loni hospodařil se ziskem 
1,255 miliardy. Vyplývá to 
z jednání představenstva 
DPP. Podnik použije zisk 
k úhradě ztrát z uplynu-
lých let. Loni hospodařil 
se ziskem 316 milionů 
korun, ale firma dostává 
od Prahy přes jedenáct 
miliard korun ročně.

Brusel potvrdil hotové 
části Pražského okruhu
Evropská komise schválila 
už realizované projekty 
dostavby části Pražského 
okruhu a dvou dalších do-
pravních staveb za téměř 
454 milionu eur. Instituce 
to uvedla s tím, že evrop-
ské peníze se na výstavbě 
budou podílet 281 miliony 
eur. /čtk/  více e15.cz

n Postih velkého 
kartelu stavebních 
firem přesáhl v prv-
ním stupni řízení dvě 
miliardy korun. 

Úřad pro ochranu hospo-
dářské soutěže loni uložil 
na základě prvostupňo-
vých rozhodnutí v oblasti 
hospodářské soutěže pokuty 
za 2,083 miliardy korun. Uve-
dl to místopředseda ÚOHS 
Hynek Brom. Sankce 
jsou největší v his-
torii a desetkrát 
vyšší než v roce 
2014.

Ve výsled-
ném čísle má 
ale hlavní 
podíl kartel 
stavebních 
společností 
pokutovaný 
v prvním stup-
ni více než dvěma 
miliardami korun. Kartel 
patří k největším případům, 
kterými se ÚOHS během  
25 let své existence zabýval. 
Původní pokutu nakonec 
snížil předseda ÚOHS Petr 
Rafaj na 1,66 miliardy korun. 
Na kartelu se podílely firmy 
Skanska, Strabag, Eurovia, 
Swietelsky, M-Silnice, Berger 
Bohemia a Lesostavby 
Třeboň.

Pokutu loni dostal také 
výrobce domácích spotřebi-

čů Gorenje, který má zaplatit 
téměř čtrnáct milionů ko-
run. Firma provinění uznala, 
a antimonopolní úřad tak 
postih snížil o pětinu. Přes 
dva miliony korun má zapla-
tit také společnost Chaps, 
která z pověření minister-
stva dopravy dlouhodobě 
vede celostátní informační 
systém o jízdních řádech. 
Podle úřadu zneužívala své 
dominantní postavení v le-
tech 2008 až 2015.

Brom, který dlouho-
době zastává funkci 

místopředsedy 
antimonopolního 

úřadu, nedáv-
no převzal 
také oblast 
hospodářské 
soutěže. Uve-
dl, že žádné 

větší změny 
priorit nechys-

tá. ÚOHS se tak 
bude dál zaměřovat 

na kartelové dohody 
a zneužití dominantního 
postavení. V této oblasti nyní 
řeší více než deset správních 
řízení. Jen loni udělal sedm-
náct přepadových šetření 
v sídlech firem. Tuto činnost 
ve výsledku nijak neomezil 
rozsudek Evropského soud-
ního dvoru ve Štrasburku 
v případě Delta pekáren. Ně-
kteří odborníci přitom v této 
souvislosti tvrdili, že ÚOHS 
už přepadová šetření konat 
nemůže.  více e15.cz
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Výrobce 
domácích spotřebičů 

Gorenje dostal pokutu

14 
milionů korun. 

Úřad ji pak snížil  
o pětinu.

ÚOHS předal Českému telekomunikačnímu úřadu případ možného 
zneužití dominantního postavení na trhu pevného internetu xDSL, 
kterého se údajně dopustila společnost Česká telekomunikační 
infrastruktura (CETIN). Ta spadá stejně jako operátor O2 pod skupinu 
PPF. Podnět podala k ÚOHS firma Vodafone, podle níž CETIN 
porušuje pravidla trhu a jako dominantní hráč diskriminuje alternativní 
operátory. V nové velkoobchodní nabídce CETIN zvýšil cenu zřízení 
přípojky xDSL z jedné koruny na 1258 korun a zdražil i další služby. 
Podmínky nastavené v nové velkoobchodní nabídce jsou podle 
Vodafonu výhodné jen pro operátory s velmi širokou zákaznickou 
bází, tedy hlavně pro vlastnicky propojenou společnost O2.

antimonopolní úřad předal kauzu Cetin 
ze skupiny PPF odvětvovému regulátorovi 
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antimonopolní 
úřad loni 
uložil pokuty 
v rekordní výši
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http://zpravy.e15.cz/byznys/doprava-a-logistika/brusel-schvalil-dostavbu-prazskeho-okruhu-zaplati-vic-nez-polovinu-1279420
http://zpravy.e15.cz/domaci/ekonomika/uohs-loni-rozdal-pokuty-za-dve-miliardy-nejvyssi-ve-sve-historii-1279294


n Přednosta oční 
kliniky vinohradské 
nemocnice staví lase-
rové centrum.

Adéla Čabanová

Naproti vchodu do pražské 
nemocnice Královské Vino-
hrady roste nová soukromá 
oční klinika. Staví ji firma 
odborníka na laserové ope-
race očí Pavla Kuchynky, 
který ve vinohradské ne-
mocnici působí jako před-
nosta oční kliniky. „Zdra-
votnické zařízení bude 
zaměřeno na oční vyšetření 
a související korekce očních 
vad laserem,“ potvrdil E15 
Kuchynka. „Předpokládá se 
těsná spolupráce s nemoc-
nicí,“ doplnil přednosta. 
Nové zařízení by mělo začít 
fungovat v první polovině 
roku 2017.

O podrobnostech financo-
vání se Kuchynka nezmínil. 
Firma Ambulatorium Vi-
nohrady, jejímž je jediným 
akcionářem, si loni schvá-
lila možnost přijetí půjčky 
na rekonstrukci a výstavbu 

kliniky nanejvýš do 65 mi-
lionů korun. Prodej domu 
a pozemků ve Šrobárově 
ulici firmě schválilo v roce 
2010 zastupitelstvo Prahy 3 
za 8,7 milionu korun.

Zařízení chce pracovat 
s typy laserů, které soused-
ní nemocnice na oční klini-
ce nemá. „Z mých kalkulací 
je zřejmé, že soukromému 
zdravotnickému zařízení se 
tento typ operací vyplatí,“ 
uvedl Kuchynka. Zkušenosti 
ze soukromé oční kliniky 
má, spoluzakládal soukro-
mé Oční centrum Praha 
a několik let v něm půso-
bil. Vedení vinohradské 
nemocnice nechce zatím 
projekt svého lékaře nijak 
hodnotit a ani jinak blíže 
komentovat. „Nemocnice 
neobdržela žádnou nabídku 
spolupráce,“ uvedl pouze 
mluvčí Lukáš Matýsek. 

Souběhy praxí, kdy lékař 
pracuje v soukromé ordi-
naci a zároveň v nemoc-
nici, jsou poměrně běžné. 
Pro nemocnici může být 
smysluplné, pokud jí lékař 
přivede ze své soukromé 
ambulance nové pacienty.
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n Výrobce plastových 
komponentů do aut 
Böhm Plast-Technik 
má nové vlastníky. 
Kromě ruského inves-
tora koupili třetinu 
podniku také logistici 
ze Sape Bohemia.  

Daniel Novák

Jen rok a dva měsíce vydrže-
la obchodníkovi s energiemi 
Pavlovi Miklasovi ovláda-
jícímu skupinu Lumius 
expanze do automobilového 
průmyslu. Severomoravský 
byznysmen nedávno prodal 
poloviční podíl ve společ-
nosti Böhm Plast-Technik. 
Podnik s tržbami hodně přes 
půl miliardy korun  
a 380 zaměstnanci si na tře-
tiny rozdělili jeho generální 
ředitel Miloš Weiser, ruský 
investor zastoupený Ivanem 
Starodubovem a logistic-
ká firma Sape Bohemia 
podnikatelů Martina Salače 
a Pavla Pecáka. „Akvizice 
byla financována kombinací 

vlastních zdrojů zmíněných 
společností a úvěrových 
produktů poskytovaných 
finančními institucemi,“ 
sdělila bez upřesnění ceny 
mluvčí Böhm Plast-Technik 
Edita Kaminskaite.  

Lumius měl původně opci 
dokonce na celou firmu. 
Místo toho se ale v polovi-
ně loňského roku rozhodl 
vycouvat a zahájit jednání 
s novými investory. 

„Vzhledem k tomu, že 
noví investoři neposkytují 
jen peněžité prostředky, ale 
jsou aktivně zapojeni do 

řízení a vývoje společnosti, 
v současné době nevnímají 
akvizici jako investiční pro-
jekt s omezeným časovým 
horizontem, ale spíše jako 
vhodné rozšíření svých pod-
nikatelských aktivit,“ dodala 
Kaminskaite.   

Nový člen vedení českotře-
bovské firmy Ivan Starodu-
bov není v českém byznysu 
nováčkem. Má za sebou 
mimo jiné angažmá ve spo-
lečnosti Vemex, tuzemské 
části ruského plynárenského 
obra Gazprom. Pracoval rov-
něž jako investiční manažer 
pro skupinu KKCG miliardá-
ře Karla Komárka, který má 
ve Vemexu podíl. 

Byznysmeni ze Sape Bohe-
mia se zase opírají o dlouho-
letou spolupráci se Škodou 
Auto, pro kterou organizují 
tok dílů od dodavatelů. 

„Hlavní vývoj v letech 
2016 a 2017 je předpokládán 
v oblasti logistiky s plány na 
výstavbu vlastního logistic-
kého centra v České Třebo-
vé,“ popisuje plány na další 
rozvoj zástupkyně Böhm 
Plast-Technik.

Lumius prodal 
výrobu autodílů

Podnik si na třetiny 
rozdělili ředitel Miloš 
Weiser, ruský investor 
zastoupený Ivanem 
Starodubovem  
a logistická firma  
Sape Bohemia. 

stabiLní rozvoj. Böhm Plast-Technik v posledních dvou letech silně investuje do nových strojů 
a technologií.  
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Prodej ojetých aut  
se přesunul na internet
Podíl aut prodávaných 
v tuzemských autobazarech 
prostřednictvím internetu 
se za poslední dva roky 
zvýšil na 80 procent. 
Až třetinu aut si klienti 
v některých autobazarech 
přes internet ihned 
rezervují nebo objednají. 
Vyplývá to ze statistik 
velkých tuzemských 
obchodníků s ojetinami.

Ravak expanduje  
do Afriky
Příbramská společnost 
Ravak v loňském roce 
utržila 1,9 miliardy korun. 
Přední výrobce vybavení 
pro koupelny, který si letos 
připomíná čtvrtstoletí od 
svého založení, zahájil taže-
ní na africkém kontinentu 
a jihovýchodní Asii. 

Růst maloobchodu  
zpomalil
Tržby v maloobchodě 
v lednu zpomalily mezi-
roční růst na 4,6 procenta, 
loni v prosinci se tržby 
zvýšily o 6,7 procenta. 
Data zveřejnil statistický 
úřad. Víc než před rokem 
lidé utratili hlavně v in-
ternetových a zásilkových 
obchodech, rostly také 
tržby za pohonné hmoty 
a potraviny. 

Unipetrol naplánoval 
miliardovou odstávku
Petrochemický holding 
Unipetrol kvůli údržbě 
odstaví na 41 dní celou vý-
robu v areálu Záluží u Lit-
vínova. Náklady na akci, 
do níž se zapojí pět tisíc 
zaměstnanců a externistů, 
přesáhnou 2,5 miliardy 
korun. /čtk/

Krátce

U vinohradské 
nemocnice vzniká 
soukromá klinika



n Pivovarská jednička 
loni zvýšila prodeje 
v Česku i v zahraničí. 
Kvůli propadu v Rus-
ku ale celkové prodeje 
nestouply.

Dušan Kütner

Ghana, Hongkong či mno-
hými tuzemskými výrobci 
vzývaná miliardová Čína. 
To jsou trhy, na které se 
loni podařilo proniknout 
tuzemské jedničce Plzeňské-
mu Prazdroji. I díky tomu 
se zvýšil export skupiny 
o dvanáct procent. Dařilo se 
i na nelehkém tuzemském 
trhu, na němž stouply pro-
deje o procento a půl. Kvůli 
výraznému poklesu licenční 
výroby v Rusku však celkové 
prodeje Prazdroje loni stag-
novaly a činily deset milionů 
hektolitrů, stejně jako o rok 
dříve.

„Za posílením prodejů 
v Česku o jeden a půl procen-
ta stojí zejména rostoucí zá-
jem o tradiční české ležáky, 
tedy piva plzeňského typu se 
stupňovitostí jedenáct a dva-
náct,“ uvedl generální ředitel 
Prazdroje Paolo Lanzarotti. 

Úspěch zaznamenaly 
i limitované várky piv jako 
například Volba sládků, 

Gambrinus První Chmel 
a Radegast Peprně hořký.

Nejznámějšího českého 
piva Pilsner Urquell prodal 
Prazdroj loni o více než osm 
procent víc, což představova-
lo přes dva miliony hektolit-
rů. Vývoz prémiového ležáku 
se zvýšil o 4,5 procenta na 
792 tisíc hektolitrů.

Za nárůstem exportu 
o dvanáct procent stojí 
lepší výsledky v evropských 
zemích, jako je Slovensko, 
Německo, Polsko, Rakousko 
či Slovinsko. Zájem o pivo 
Plzeňského Prazdroje ale 
vzrostl i na asijských trzích, 
především v Jižní Koreji. 

K dosažení alespoň stej-
ných výsledků jako o rok 
dříve pomohly skupině 
provozující pivovary v Plzni, 
Velkých Popovicích a No-
šovicích i prodeje nealko-
holického piva Birell. Ty se 
zvýšily meziročně o sedm-
náct procent, zejména kvůli 
jeho ochuceným variantám. 
Roli hrál i vývoj na trhu se 
zkvašenými alkoholickými 
jablečnými mošty cider, 
jehož prodeje se meziročně 
zvedly o rovnou čtvrtinu. 
Výsledky prodeje ciderů tak 
podporují odhady pro celý 
tuzemský trh za loňský rok, 
podle nichž celkový trh se 
cidery v Česku loni vzrostl 
téměř třikrát. 
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n Největší středoev-
ropská sázková kance-
lář vyklízí maďarský 
internetový trh. 
Oblast, kterou považo-
vala za perspektivní, 
se neosvědčila.

Dušan Kütner

Fortuna neobnovila licenci 
z Malty pro svou společnost 
FortunaWin. Maltskou licen-
ci používala v rámci Evrop-
ské unie i pro testování in-
ternetového kasina a pokeru 
a on-line sázení v Maďarsku. 

„Platnost licence skončila 
ke konci loňského roku. 
FortunaWin nebyl 
byznys projekt, ale 
testovací platfor-
ma na sázkové 
produkty 
a podobné 
aktivity,“ řekl 
v rozhovoru 
pro deník 
E15 generální 
ředitel české 
Fortuny Martin 
Todt.

S Maďarskem přitom 
měla Fortuna původně velké 
plány. „Zejména Maďarsko 
vidíme v nejbližší době jako 

velmi perspektivní trh,“ 
uvedl v červnu 2010 při 

startu maďarských 
operací tehdejší šéf 

celé Fortuny Jiří 
Bunda s tím, že 

pokud to le-
gislativní pod-
mínky dovolí, 
do roka hodlá 
začít pracovat 

i na rozvoji 
sítě fyzických 

poboček ve vy-
braných městech. 

To se ale nestalo. 
Maďarský byznys byl po 

následující léta marginální 
a v posledních letech jej 

Fortuna ani nevykazovala 
v celkových výsledcích. Podle 
konsolidované výroční zprá-
vy Fortuny za rok 2014 byly 
důvodem k ukončení licence 
pro FortunaWin pokračující 
ztráty. „Neustále věříme, 
že budeme moci dělat svůj 
byznys legálně v zemích, kde 
působíme. Nechceme půso-
bit z Malty, pokud nás někdo 
vysloveně nepřinutí,“ uvedl 
k problému Todt.

V posledních dvou letech 
navíc sázkové kanceláře 
v Česku čelí dalšímu zvy-
šování loterijní daně. Od 
letošního roku stoupla o tři 
body na 23 procent, od ledna 

příštího roku by to mělo být 
ještě o dva body více. Kvůli 
vyššímu zdanění hazardu už 
někteří velcí hráči na trhu 
naznačují, že by mohli svůj 
byznys převést do zahraničí. 
Pak by jej provozovali právě 
na základě licence z Malty 
či Gibraltaru přes webové 
stránky  v češtině. Stejně tak 
to již nyní dělají zahraniční 
on-line sázkové kanceláře 
jako bwin, bet-at-home 
a další. Ty však neplatí daně, 
zatímco tuzemští hráči jako 
Tipsport, Fortuna nebo 
Chance ano.  

 Rozhovor s Martinem Todtem 
 čtěte ve čtvrtečním vydání E15 

Fortuna se vzdala maltské licence  
a on-line sázek v Maďarsku 

Loterijní daň  
se letos vyšplhala na

23
procent  

a zvyšovat se bude  
i příští rok.

Prazdroj prodal deset milionů hektolitrů

exPort roste. Skupina Plzeňský Prazdroj loni vyvezla o dva-
náct procent víc piva.
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Projektových 
prací výrazně 
přibývá 

Veřejní investoři vypsali 
v lednu výběrová řízení na 
projektové práce za  
2,36 miliardy korun. 
Meziročně to je 45krát 
více. Jde zároveň o nejvyšší 
měsíční hodnotu za po-
slední tři roky. Důvodem 
tak výrazného růstu byly 
dvě mimořádné zakázky 
v souhrnu zhruba za 2,1 
miliardy korun. Data zpra-
covala společnost CEEC 
Research na základě Věst-
níku veřejných zakázek. 
Dosavadní měsíční rekord 
byl 1,5 miliardy korun ze 
srpna 2015. Za celý loňský 
rok činil objem veřejných 
projektových zakázek 4,5 
miliardy korun. „Důvodem 
nezvykle velkého růstu 
je především zakázka 
v hodnotě 1,3 miliardy od 
společnosti E.ON Distribu-
ce a také zakázka Do-
pravního podniku Praha 
na výkon inženýrské 
činnosti za 800 milionů 
korun,“ uvedl ředitel CEEC 
Research Jiří Vacek. Bez 
těchto dvou zakázek by 
byl objem  meziročně vyšší 
zhruba pětkrát. Počet 
výběrových řízení v lednu 
vzrostl o 73,7 procenta na 
třiatřicet. /čtk/
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n Těsně před podáním nabídek na odkup 
německých hnědouhelných aktiv Vattenfallu 
se objevují scénáře, že je převezme nadace či 
speciálně vytvořený fond. Silného přímluvce 
má ale i český EPH.

hledá se řešení pro  
německé doly vattenfallu 

Čínská Anbang chce 
hotely Starwood 
Do boje o americký hotelo-
vý řetězec Starwood Hotels 
vstoupila čínská skupina 
Anbang. Konsorcium firem, 
které vede, nabízí za Star-
wood 12,8 miliardy dolarů. 
Hotelová síť má přitom do-
hodu s Marriottem, který za 
ni loni nabídl 12,2 miliardy 
dolarů.  

Egypt devalvoval měnu

Egyptská centrální banka 
devalvovala kurz měny 
o zhruba 15 procent. 
Káhira tím chce potlačit 
černý trh s dolary, který se 
rozvinul kvůli prohlubují-

címu se nedostatku deviz, 
a zastavit propad devi-
zových rezerv. Nový kurz 
centrální banka stanovila 
na 8,85 egyptské libry za 
dolar z dosavadní úrovně 
7,75 libry. 

Akcionáři Aholdu  
a Delhaize schválili fúzi 
Plánované spojení nizo-
zemské maloobchodní 
společnosti Ahold s belgic-
kým konkurentem Delhaize 
schválili akcionáři obou 
firem. Transakcí v hodnotě 
9,8 miliardy eur vznikne 
největší maloobchodní 
řetězec v zemích Beneluxu 
a jeden z největších ve Spo-
jených státech. /čtk/

Krátce
Země Množství Kurz

Austrálie 1 18,332

Čína 1 3,745

Dánsko 1 3,627

EMU 1 27,050

Chorvatsko 1 3,576

Japonsko 100 21,406

Kanada 1 18,355

Maďarsko 100 8,723

Norsko 1 2,873

Polsko 1 6,315

Rusko 100 34,429

Švédsko 1 2,914

Švýcarsko 1 24,650

Turecko 1 8,436

USA 1 24,324

Velká Británie 1 34,934

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 14. 3. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 59,35 1,80

ČEZ 393,00 1,92

Erste Bank 689,10 0,16

Fortuna 85,75 -0,98

Kofola 460,40 0,31

KB 5235,00 1,39

NWR 0,11 10,00

O2 CR 252,00 0,28

Pegas 734,90 -1,36

Philip Mor. ČR 13 181,00 -0,72

PLG 207,50 0,48

TMR 630,00 0,00

Unipetrol 170,40 -0,35

VIG 617,50 0,02

Celkový objem (v tisících korun) 661 593,65

Akcie na pražské burze 14. 3. 2016 

jedna z nich. Vattenfallu v Německu patří i elektrárna Jänschwalde nedaleko Chotěbuzi.

Z českých zájemců při-
pustil jen Czech Coal, že do 
sídla švédské firmy nabídku 
nejspíš pošle. ČEZ a EPH 
nechtějí své kroky komento-
vat. Německý koncern Steag, 
který je ve vlastnictví sedmi 
západoněmeckých měst, 
také nemá úplně jasno. Čtyři 
z městských vlastníků se 
však vyslovili proti vstupu 
do východoněmeckých hně-
douhelných revírů.

A tak se objevují alter-
nativní scénáře, jak by 
se Vattenfall mohl svých 
aktiv zbavit. Podle zjištění 
německé rozhlasové a te-
levizní společnosti RBB se 
jedná o možnosti, že aktiva 
Vattenfallu, která živí přes 
osm tisíc lidí, by převzala 
speciálně vytvořená nada-
ce. S podobnou myšlenkou 
přišel i šéf německých 
hornických odborů a člen 

Jan Stuchlík

Zítra vyprší termín pro 
podání závazných nabídek 
zájemců o německé hně-

douhelné doly a tepelné 
a vodní elektrárny švédské-
ho Vattenfallu. Jenže kdo se 
s Vattenfallem nakonec pustí 
do jednání, zatím není jasné. 

dozorčí rady Steagu Michael 
Vassiliadis. Podle hlavního 
odboráře, který má blízko 
k sociálnědemokratickému 
ministru hospodářství Sig-
maru Gabrielovi, by se aktiva 
převedla na soukromý fond, 
do kterého by plynuly zisky 
z těžby a výroby elektřiny. 
Z nastřádaných peněz by se 
financoval postupný útlum. 
Podobný koncept použila 
loni organizace Greenpeace, 
která chtěla doly a elektrárny 
Vattenfallu koupit.

Zdroje deníku Handels- 
blatt tvrdí, že s modelem na-
dace nebo speciálního fondu 
pracuje také Vattenfall. Není 
přitom vyloučené zapojení 
Steagu jako manažera takové 
instituce. 

Nakonec ale může být 
všechno jinak. Sasko-anhalt-
ský premiér za CDU Reiner 
Haseloff se na konci února 
veřejně přimlouval, aby se 
novým vlastníkem stal EPH, 
který se o aktiva uchází 
spolu se skupinou PPF. Ve 
prospěch EPH hovoří podle 
premiéra skutečnost, že už 
ve východním Německu 
vlastní hnědouhelné doly 
Mibrag. Prý by se s Čechy 
dohodl na společném řešení 
postupné restrukturalizace 
hnědouhelných revírů.
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n Bohatství americ-
kých domácností je 
podle Fedu rekordní. 
Příjmové rozdíly se 
ale zvyšují.

Zdeněk Pečený

Čistý majetek amerických 
domácností a neziskových 
organizací, které Fed sleduje 
dohromady, loni vzrostl  
o 14 procent na 80,7 bilionu 
dolarů. To je nejvyšší hod-
nota v historii. Rozmnožení 
majetku Američanů pomoh-
ly rostoucí ceny nemovitostí 
a také akcií. Čistý majetek 
zahrnuje hodnotu nemovi-
tostí, cenných papírů a další 
aktiva očištěná o veškerý 
dluh. Čísla zatím nereflektují 
propad akciových trhů na 
počátku roku.

Podle Fedu se Američané 
již zotavili ze škod, které na 
jejich bohatství napáchalo 
splasknutí nemovitostní 
bubliny a následná krize 
mezi lety 2007 a 2009. Oži-
vení však minulo středně- 
a nízkopříjmové skupiny.

Zpráva sleduje pouze 
celkový majetek a nezkoumá 
jeho rozložení ve společnos-
ti. Jiné studie ale ukazují, 
že nerovnost v distribuci 
bohatství se zvětšuje. „To 
by vysvětlovalo, že ma-
jetek domácností roste, 

ale spotřebitelské výdaje 
tomu neodpovídají, uvedl 
William Emmons, ekonom 
v saintlouiském Fedu.

Finanční krize rozdíly 
v příjmech prohloubila. Za-
tímco americké domácnosti 
v průměru bohatnou, dopad 
na ekonomiku zůstane podle 
Fedu omezen do doby, než 
růst bohatství zasáhne více 
lidí. Podle nedávné studie 
ING to odnesli především 
mladí lidé. Už tak značný 
rozdíl v příjmech Američanů 
ve věku 16 až 24 let oproti 
starším 65 let se v letech 
2007 až 2013 zvýšil o 23 pro- 
cent. V eurozóně to bylo 
„jen“ devět procent. Podle 
Fedu rodiny pod 40 let získa-
ly zpět jen asi třetinu toho, 
o co přišly během finanční 
krize. Lidé ve středním a vyš-
ším věku ztráty již smazali.

Více informací na www.autanarok.cz.   

Volkswagen Golf Variant 
Comfortline 1,2 TSI
za cenu 6 000 Kč* měsíčně.

Kombinovaná spotřeba a emise CO2 modelu Golf Variant: 5,0–5,1 l / 100 km, 
115–119 g/km. Vyobrazení vozu je pouze ilustrativní. *Konečná měsíční 
splátka je závislá na výši doloženého bezeškodního průběhu v rámci 
povinného ručení a havarijního pojištění.

Auto na rok od AUTO JAROV

Trable s věčným
přezouváním

Mrzutosti 
s opravami

Problémy, když
o něj přijdete

Starosti s tím,
že do někoho ťuknete

za Vás vyřeší:

Autorizovaný prodejce Volkswagen AUTO JAROV
Osiková 2, Praha 3, tel.: 251 002 444, 

www.autanarok.cz, e-mail: vw@autojarov.cz

Vídeňská 126, Praha 4, tel.: 251 002 803, 

www.autojarov-kunratice.cz, e-mail: kunratice@autojarov.cz

americké domácnosti 
jsou nejbohatší v historii
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Rozmnožení majetku 
Američanů pomohly 
rostoucí ceny akcií  
a nemovitostí. 

Upovídaný 
SuperMario
Evropská centrální banka 
minulý týden představila 
úpravy v nastavení své 
měnové politiky. Mezi 
nejvýznamnější body patří 
snížení depozitní sazby 
hlouběji do záporu, nasta-
vení úvěrových linek pro 
banky a rozšíření prostřed-
ků určených na nákupy dlu-
hopisových aktiv. Investoři 
dychtící po expanzivní akci 
si mnuli ruce, neboť seznam 
plánů výrazně předčil jejich 
očekávání. Výsledkem byl 
prudký růst akciového trhu 
či ostrý propad kurzu eura 
na páru s dolarem. Radost 
z rychle nabytých zisků 
nicméně vydržela jen pár 

minut. Tradiční navazující 
tisková konference opět 
prokázala, jak ošemetná 
může sázka na centrál-
ní bankéře být. V jedné 
z odpovědí totiž šéf ECB 
Mario Draghi prozradil, 
že nevidí prostor pro další 
uvolnění měnových kohoutů 
skrze úpravu sazeb. Pro trh, 
který datum dalšího snížení 
depozitní sazby stanovil na 
červen, se jednalo o nepří-
jemné překvapení. Reakce? 
Akcie otočily do ztráty, euro 
naopak vystřelilo vzhůru. 
Pro nastartování inflace ne-
jsou silná měna a neklidné 
finanční trhy zrovna vhod-
ným motorem, na druhou 
stranu banky trpící nízkými 
sazbami mají určitě radost. 
Nezbývá tak nic než věřit, 
že má „SuperMario“ vše 
dobře spočtené. S ohledem 
na neprobádanou oblast 
„superuvolněné“ měnové 
politiky je nicméně na místě 
o tom pochybovat.

Autor je analytikem Patria Finance

Z parketu

Jan Šumbera

A160001102� inzerce
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n Necelý měsíc poté, 
co si výbuch v turec-
ké metropoli vyžádal 
30 obětí, tam došlo 
k dalšímu atentátu.

Počet obětí nedělního bom- 
bového útoku v Ankaře 
včera stoupl na 37, oznámil 
turecký ministr zdravotnic-
tví Mehmet Müezzinoglu. 
Sedmdesát zraněných je 
podle něj stále v nemocnici 
a stav 15 z nich je kritický. 
Úřady z činu podezřívají 
separatisty ze zakázané 
Strany kurdských pracují-
cích (PKK).

Mohutný výbuch otřásl 
čtvrtí Kizilay v neděli před 
19.00 místního času. Podle 
ministra vnitra Efkana Aly 
explozi v metropoli způso-
bilo jedoucí auto naložené 
trhavinami, které explodo-
valo poblíž autobusového 
dopravního uzlu, kde v tu 
dobu na zastávkách čekalo 
mnoho lidí. Na místě přišlo 
o život 30 lidí, další čtyři 
podlehli svým zraněním při 
převozu do nemocnice.

Premiér Ahmet Davuto-
glu oznámil, že vláda má 
poznatky o možných útoč-
nících k dispozici, zatím je 
prý ale nechce veřejnosti 

sdělovat. Média citova-
la nejmenované vládní 
představitele, podle nichž 
zatím vše ukazuje na to, že 
za útokem mohla stát PKK 
či kurdští radikálové ze 
Sýrie. Zástupci PKK atentát 
v neděli odsoudili.

Turecký deník Sözcü na-
psal, že možná pachatelka 
útoku byla identifikována 
podle otisků prstů. Jde 
o čtyřiadvacetiletou stu-
dentku, která loni se svými 
třemi sestrami stanula před 
soudem kvůli údajnému 
členství v PKK. Také druhý 
z pachatelů má mít napoje-
ní na zakázanou stranu.

Policie také zadržela čtyři 
podezřelé ve městě Sanliur-
fa. Podle vyšetřovatelů bylo 
právě tam koupeno auto, 
které bylo poté použito ke 
spáchání útoku.

Letadla turecké armády 
provedla deset náletů na tá-
bory PKK na severu Iráku. 
V Sirnaku na jihovýchodě 
země, kde žije kurdská 
menšina, byl vyhlášen 
zákaz vycházení, což 
může znamenat, že se tam 
turecké jednotky chystají 
k úderu. Ofenziva probíhá 
i v Nusaybinu na turecko- 
-syrském pomezí a v Yükse-
kově u hranic s Irákem. /čtk/

z atentátu v ankaře 
viní Turci Kurdy

n Němečtí voliči se 
v zemských volbách 
odvrátili od tradič-
ních stran, jež po 
desetiletí formovaly 
tamní politiku.  

Marian Hronek

Nedělní volby ve třech 
spolkových zemích Němec-
ka prokázaly, že vládnoucí 
Křesťansko-demokratická 
unie (CDU) a sociální demo-
kracie (SPD) ztrácejí přízeň 
voličů. Jejich hlasy naopak 
vynesly poprvé k moci Alter-
nativu pro Německo (AfD), 
která se ostře staví proti 
vstřícné migrační politice 
kancléřky Angely Merkelové.

CDU zvítězila jen v Sasku-
-Anhaltsku s 29,8 procenta 
hlasů, dosud okrajová AfD 
skončila s 24,2 procenta dru-
há. SPD zde získala pouhých 
10,6 procenta hlasů oproti 
více než dvaceti v minulých 
volbách. Dosavadní vláda 
CDU a SPD přišla o většinu 
a zemský premiér Reiner 
Haseloff se vyslovil pro 

spolupráci tří umírněných 
stran.

V Porýní-Falci si socialisté 
s nabytými 36,2 procenta 
udrželi prvenství a CDU je 
navzdory odlivu voličů dru-
há se ziskem 31,8 procenta, 
AfD následuje s 12,6 pro- 
centa. Koalice 
SPD a Zelených 
přišla o větši-
nu. Zástupci 
CDU i SPD už 
před volbami 
odmítli mož-
nost takzvané 
velké koalice 
i spolupráci 
s AfD, takže se 
jako jediná reálná 
vládní sestava jeví ko-
alice SPD, FDP a Zelených.

V Bádensku-Württem-
bersku se největší přízni 
voličů těší Zelení. Dostali 
30,3 procenta hlasů, a stali se 
tak poprvé vítězi zemských 
voleb. CDU je 27 procenty 
druhá, přišla zde o 12 pro- 
cent hlasů oproti roku 2011. 
I v této spolkové zemi je nej-
větším skokanem protimer-
kelovská AfD, jež se svými 
15,1 procenta předstihla 

SPD. Ta zde dosáhla jenom 
na 12,7 procenta hlasů, což 
je o deset procent méně než 
v minulých volbách. Dosud 
vládnoucí koalice Zelených 
a SPD nemůže pokračovat, 
k většině jí v zemském 

sněmu bude chybět šest 
mandátů

Všechny tři 
země mají 

před sebou 
nebývalý úkol 
– vytvořit 
vládní koalice 
nejméně ze 

tří stran. 
Fragmentace 

německé politic-
ké scény a vze-

stup tři roky staré 
populistické AfD znamená 
pro Německo hlubokou 
změnu. Komentátoři mluví 
o vstupu do nové éry, kdy 
tradiční strany ztratí svůj 
vliv. „Dosud se německý poli-
tický systém definoval jako 
stabilní. Uprchlická krize ale 
zásadně změnila politickou 
mapu země. Nástup krajní 
pravice nahlodal tradiční 
centra moci,“ píše list Der 
Spiegel.  názory str. 12

Migrační krize mění 
německou politiku

rozloučení. S oběťmi nedělního atentátu se včera začali 
loučit jejich nejbližší. Snímek je z jedné z ankarských mešit.
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Konečné výsledky voleb

strana
hlasy  

(v procentech)
rozdíl proti  
roku 2011

počet  
mandátů

Bádensko-Württembersko

Zelení 30,3   +6,1 47

CDU 27,0 –12,0 42

AfD 15,1  +15,1 23

SPD 12,7 –10,4 19

FDP   8,3    +3,0 12

Porýní-Falc

SPD 36,2   +0,5 39

CDU 31,8   –3,4 35

AfD 12,6 +12,6 14

FDP   6,2   +2,0   7

Zelení   5,3 –10,1   6

Sasko-Anhaltsko

CDU 29,8   –2,8 30

AfD 24,2 +24,2 24

Levice 16,3   –7,3 17

SPD 10,6 –10,9 11

Zelení   5,2   –2,0   5

Pramen čtk

vzesTup. Největší zisky v zemských volbách hlásí 
populistická Alternativa pro Německo. Stranu vede 
Frauke Petryová (40), vystudovaná chemická inže-
nýrka, která vsadila na protiimigrantské téma. Vůči 
neonacistické NPD se však vymezuje odmítavě. 
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Všechny 
tři spolkové země 

stojí před nebývalým

úkolem
– vytvořit vládní 
koalice nejméně 

tří stran.
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Armáda našla kandidáta, 
volby mohou začít

Barmský parlament by 
dnes měl zvolit prezidenta. 
Poslanci jeho obou komor 
budou na společném zase-
dání vybírat ze tří kandi-
dátů. Jména dvou z nich, 
kteří kandidují za Národní 
ligu pro demokracii, která 
vyhrála volby – Tchin Ťjoa, 
poradce šéfky strany Do 
Aun Schan Su Ťij a poslann-
ce Henryho Van Thioa – už 
byla známa minulý týden. 
Včera k nim přibyl kandidát 
armády, která má ze zákona 

v parlamentu čtvrtinu kře-
sel. Je jím generálporučík ve 
výslužbě Myin Schwei. 

Slovenská pravice 
už skládá zbraně
Nejsilnější slovenská 
pravicová strana Svoboda 
a Solidarita (SaS), jež zahá- 
jila vlastní neoficiální jed- 
nání o vytvoření vlády, včera 
oznámila, že šance na vznik 
pravicového kabinetu po ne-
dávných parlamentních vol-
bách je velmi nízká. Šéf SaS 
Richard Sulík (na snímku)
tak reagoval na rozhodnutí 

dvou stran pravého středu, 
které o víkendu změnily svůj 
předchozí odmítavý postoj 
k povolebním jednáním 
s vládním Směrem-SD 
Roberta Fica. Ten jako první 
dostal pověření ke složení 
nového kabinetu. /čtk/

Krátce

n Přestože stovky 
běženců pronikly do 
Makedonie, v Řecku 
jich stále přibývá.

Bezmála dvoutisícové sku-
pině migrantů z přechodu 
Idomeni na severu Řecka se 
po několikahodinové cestě 
podařilo obejít plot a dostat 
se do Makedonie. Nejméně 
tři lidé se utopili v rozvod-
něné řece, kterou se uprch-
líci snažili překonat, aby 
se dostali k místu, kde není 
plot. Makedonští strážci se 
snažili zástupy vrátit na 

řecké území. Některé z mig-
rantů naložili do armádních 
nákladních vozů, ale nebylo 
jasné, kam je odvezou. Podle 
dřívějších zpráv make-
donského zpravodajského 
portálu 24 vesti byla včera 
skupina 23 migrantů, jimž 
se podařilo přes řeku do 
Makedonie dostat, převe-
zena do nyní prázdného 
přijímacího centra Vinojug 
u města Gevgelija.

U přechodu Idomeni se 
na řecké straně nyní tísní 
na 12 tisíc lidí. Podmínky, 
v jakých žijí, jsou kritické. 
Ve stanovém městečku 

u hranice se už vyskytla 
žloutenka.

Proud běženců z Turecka 
do Řecka přitom neustává. 
U řeckého ostrova Kos se 
včera ráno převrátil člun 
s migranty připlouvajícími 
z Turecka. Do bezpečí se 
podařilo dostat pět lidí, 
osm lidí se pohřešuje. Do 
aténského přístavu Pireus 
dorazilo dvěma trajekty 
z ostrovů Lesbos a Chios na 
600 běženců. V pátek se na 
ostrovy v Egejském moři do-
stalo 232 běženců, v sobotu 
jich ale bylo už 2578, uvedla 
včera DPA. /čtk/  

plot běžence nezastavil

n Klíčovým jménem 
pro posun v jednáních 
o řešení syrské krize 
je Bašár Asad.

Jedinou alternativou k di-
plomatickému řešení syrské 
krize je další válka, která by 
ale byla ještě horší než ta do-
savadní. V Ženevě, kde včera 
začalo další kolo mírových 
rozhovorů o Sýrii, to řekl 
jejich koordinátor a zmocně-
nec OSN Staffan de Mistura. 
K jednáním se sjely delegace 
syrské vlády a jejích oponen-
tů, aby v nepřímém jednání 
dohodly další mírové kroky. 
Prozatím platí příměří, které 
je až na výjimky dodržováno 
od konce února.

De Mistura prohlásil, že za 
vůbec nejdůležitější považu-
je dospět k dohodě o politic-
kém předání moci. Rozhovo-
ry jsou podle něj „okamžik 
pravdy“ a jejich neúspěch by 
podle něj znamenal obnovu 
války. Řekl také, že OSN je 
pouze prostředníkem a že 
hlavní slovo má mezinárodní 
skupina, která se na přípravě 
podílela. Jde o 18 zemí, jež 
zastupují různé strany 
konfliktu. „Jestliže v těchto 
rozhovorech ani v dalších 
kolech neuvidíme ochotu 
jednat, pak věc vrátíme těm, 

kdo mají vliv, to je Ruská fe-
derace, USA a Rada bezpeč-
nosti OSN,“ řekl de Mistura.

Zmocněnec OSN se včera 
setkal s delegací syrské vlády 
vedenou hlavním vyjednáva-
čem a velvyslancem při OSN 
Bašárem Džaafarím. Ten 
předal de Misturovi názory 
Damašku na způsob politic-
kého řešení krize. 

Toto kolo rozhovorů, které 
je od ledna už druhé, má 
podle de Mistury trvat ma-
ximálně deset dní a vyjádřit 
se v něm prý budou moci 
zástupci „všech Syřanů“. De 
Mistura ještě počítá s třetím 
kolem, které by se mohlo 
konat po určité pauze.

Syrský ministr zahrani-
čí Valíd Mualim v sobotu 
vyloučil možnost jednat 
v Ženevě o odstoupení pre-
zidenta Bašára Asada. USA 
obvinily Mualima z ohro-
žování rozhovorů a opozice 
z podkopávání jednání pře-
dem. Opoziční vyjednávač 
Muhammad Allúš v Ženevě 
řekl, že mají-li být jednání 
úspěšná, musí Asad odejít, 
mrtvý nebo živý. „Přechodné 
období může začít jedině 
s pádem nebo smrtí Bašára 
Asada. Nelze ho zahájit za 
přítomnosti režimu nebo 
v době, kdy je jeho hlava stá-
le u moci,“ řekl Allúš. /čtk/ 

začalo druhé kolo 
rozhovorů o sýrii



K ekonomickým 
migrantům 
budeme muset 
být daleko tvrdší
n Balkánský koridor, kterým proudila 
masa běženců do Evropy, je uzavřený, 
na spadnutí je dohoda s Tureckem, 
která by měla učinit přítrž nelegální 
migraci. O podmínkách, které unii 
diktují Turci, budou lídři EU opět 
jednat tento čtvrtek a pátek v Bruselu. 
„Dohodu s Tureckem potřebujeme, 
průtahy si nemůžeme dovolit,“ 
říká státní tajemník pro evropské 
záležitosti Tomáš Prouza.

Jana Havligerová

 Ministři vnitra EU mi-
nulý týden opět debatovali 
o možnosti zřídit společnou 
pobřežní a hraniční stráž. 
Bude ještě potřeba, když je 
na spadnutí dohoda s Turec-
kem o vracení migrantů?
Určitě bude potřeba. Momen-
tálně jsou největší problémy 
v Řecku, ale velmi rychle se 
může otevřít cesta přes Stře-
dozemní moře do Itálie. Dnes 
je zavřena cesta do Španěl-
ska, ale ani tam rizika úplně 
nezmizela. Existuje riziko 
pozemní turecko–řecké cesty 
nebo toho, že pašeráci otestují 
trasu přes Rusko a Ukrajinu. 
Chystaná dohoda s Tureckem 
sice může výrazně omezit mo-
mentální proud běženců, ale 
neuzavře všechny další mož-
nosti. Zkušenosti z posledních 
dvou let ukazují, že ochrana 
hranic musí být celoevropská. 
Potřebujeme evropskou po-
hraniční stráž s jasně danými 
pravomocemi. 

 Právě pravomoci, přesně 
řečeno možnost, že by stráž 

zasahovala na území jakého-
koli státu i bez jeho souhla-
su, jsou ale kamenem úrazu 
celého jednání. Česku by 
takové opatření nevadilo?
Není to věc, na kterou se kývá 
jednoduše. Reálně jsou ale na 
stole dvě varianty. Tou první 
je, že pokud nějaká země ani 
nechce krizovou situaci zvlá-
dat, velmi rychle tam i proti 
její vůli přijdou evropští 
pohraničníci. Druhá varian-
ta – taková země bude muset 
velmi rychle vypadnout ze 
Schengenu. Je to pojistka 
po zkušenostech s Řeckem. 
To nechtělo pomáhat ani 
Frontexu, ani nereagovalo na 
nabídky bilaterální pomoci.

 Slovinsko, Chorvat-
sko, Srbsko a Makedonie 
uzavřely hranice, aniž by 
byla smlouva s Tureckem 
dojednána. Nekomplikuje to 
celou situaci?
Balkánskou trasu zavřelo 
v podstatě jako první Rakous-
ko. Je pohodlnější říkat, že to 
udělali Slovinci nebo Make-
donci či Srbové. To je součást 
strategie západních zemí.
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padesát let nebyli, a umějí 
to dobře využívat. Pokud ale 
chceme zastavit příliv nele-
gálních běženců do Evropy, 
jsou jediní, kdo to může udě-
lat. Že se uzavřela balkánská 
cesta, je v pořádku. Je to 
především signál pro pašerá-
ky, potřebujeme rozbít jejich 
byznys. Dnešní migrace, to 
nejsou jedinci, kteří utíkají 
na vlastní pěst. Je to brutálně 
výdělečný byznys. Kdyby se 
s uzavřením této cesty čekalo, 
tak jediné, co by pašeráci udě-
lali, by bylo snížení cen. A do 
Evropy by přepravili každého, 
koho by našli.

 Jistě už stejně hledají 
náhradní trasy. Nebude to 
s prominutím prašť jako 
uhoď?
Všechny ostatní cesty jsou 
výrazně nebezpečnější než ta 
balkánská. Nejjednodušší tra-
sa je uzavřená, a co je nejdů-
ležitější, dohoda s Tureckem 
by měla zabezpečit běžencům 
legální cestu do Evropy. Jasně 
řekne – pokud utíkáte před 
občanskou válkou v Sýrii, 
dostanete se do Evropy 
legálně. Pašeráci tak nejspíš 
dál budou cílit na Maročany, 
Pákistánce… Ti ale nemají 
nárok na azyl, přicházejí jako 
ekonomičtí migranti. Bude 
potřeba je zachytit a vrátit 
a budeme muset být daleko 
tvrdší než dosud.

 Legální cesta je docela 
ošidná věc. Když pomine-
me všechno ostatní, bude 
to zdlouhavá procedura. 
Skutečně přestanou běženci 
vyhledávat nelegální mož-
nosti? 
Pak to bude o efektivní 
kontrole na hranicích. 
I Syřan, který má nárok na 
azyl a přijede z Turecka do 
Řecka pašeráckou lodí, bude 
vrácen zpět. Bude-li takové 
opatření fungovat, tak si lidé 
raději počkají na vyřízení své 

 Pokud nějaká země 
EU nechce krizovou 
situaci zvládat, velmi 
rychle tam i proti 
její vůli přijdou 
evropští pohraničníci. 
Nebo taková země 
bude muset velmi 
rychle vypadnout ze 
Schengenu. 

 Byla to přece hromadná 
reakce na mimořádný sum-
mit EU – Turecko a prohláše-
ní předsedy Evropské rady 
Donalda Tuska.
Ano. Ale Rakousko už před 
tímto jednáním omezilo po-
čet běženců, které je ochotno 
přijmout. Země, o kterých 
mluvíme, si prostě nemohou 
dovolit vzít na své území 
padesát až dvě stě tisíc lidí, 
kteří nemohou jít dál. Bylo to 
logické domino. 

 Jenže je to opatření, které 
posiluje postavení Ankary. 
Nezhoršila se tak vyjednáva-
cí pozice Bruselu?
Turci vědí, že jsou v tak silné 
pozici, v jaké za posledních 



svobody tisku a podobně. 
Samozřejmě Kypr by musel 
souhlasit, takové rozhodnutí 
musí být jednomyslné. Uvi-
díme, na Kypru jsou v květnu 
volby. Pokud by se povedlo 
Kypr sjednotit, rozhovory by 
se politicky odblokovaly. Ale 
nepřestaly by existovat věcné 
problémy, neřešení některých 
by pro EU nebylo přijatelné. 
Spousta přístupových podmí-
nek je ovšem zřejmě nepřija-
telných pro Turecko.

 Nůž na krku má kvůli 
uprchlické krizi Řecko. Platí 
ještě, že pokud do poloviny 
května neuvede do praxe 
doporučení, která dostalo 
pro zlepšení ochrany hranic, 
Evropská komise ho odřízne 
od Schengenu?
Ano, to platí dál. V květnu se 
bude snaha Řecka opět hodno-
tit a Evropská komise o tom 
bude muset členským státům 
předložit zprávu. Řekne-li, 
Řekové splnili to, co měli, nebo 
velkou většinu z toho, pak 
v Schengenu zůstávají. Anebo 
bude jasné, že splnili třeba 
jen třetinu požadavků, a pak 
bezpochyby někdo položí na 
stůl návrh na vyloučení Řecka. 
Tento proces se případnou do-
hodou s Tureckem nezastaví. 
Ostatně takto se dělají schen-
genské valuace všech členů 
EU. To není akce proti Řecku, 
to je standardní postup.

 Jsme předsednickou zemí 
V4. Precizuje už visegrádská 
čtyřka společný postup na 
nadcházející summit? 
V tuto chvíli čekáme na to, 
s čím přijde Donald Tusk. Má 

mandát vyjednávat s Anka-
rou, můj odhad je, že defini-
tivní výsledek jeho jednání 
budeme znát den či dva dny 
před summitem.

 Bude dohoda s Tureckem 
uzavřena?
Potřebujeme, aby byla. Prů-
tahy si nemůžeme dovolit. 
Další řádný summit EU je na 
pořadu až na konci června. 
Tento čtvrtek a pátek bude 
rozhodující. Připravená 
agenda summitu se podstatně 
omezila, bude dost času bavit 
se o migraci. Takže se bude 
mluvit i o pomoci Řecku a ze-
mím západního Balkánu.

 Co kontrola?
Už teď se každý měsíc vy-
hodnocuje, jestli Turci dělají 
to, co mají, a podle toho se 
uvolňují peníze ze sumy tří 
miliard eur slíbené vloni 
na podzim. Kontrolují čtyři 
instituce – Evropská komise, 
Evropská služba vnější akce 
a současné předsednictví EU, 
čili nyní Nizozemsko a po 
něm následující předsednic-
tví, tedy Slovensko. Takže dvě 
instituce a dvě členské země 
se musejí shodnout, zda se 
peníze utrácejí správně, nebo 
ne. Zprávu o tom každý měsíc 
předkládají velvyslancům 
všech osmadvaceti států EU.

 Turecko žádá od EU na 
konto uprchlické krize další 
tři miliardy eur. Získá je?
Na odpověď nebo definitivní 
rozhodnutí je čas dvou let. 
První tři miliardy eur jsou pro 
roky 2016 až 2018. Takže reál-
ná debata o novém požadavku 
podle mne začne někdy příští 
rok. To už bude vidět, jak 
Turecko využilo první tranše. 
Pokud bude vidět, že se život 

azylové záležitosti v Turecku, 
než aby riskovali, že budou 
vráceni. A poté čekali třeba 
tři roky, protože se ocitnou na 
konci fronty.

 Rychlost vyřízení azylové 
žádosti je ale dost podstat-
ná, ne?
Dejme tomu v Německu by na 
vyřízení žádosti čekali také 
dost dlouho. Podstatné je, 
v jakých podmínkách budou 
čekat. V jakém prostředí, 
s jakými penězi. Budou srov-
návat, jaké by to bylo v Ně-
mecku, s tím, co je v Turecku. 
Když budou podmínky rela-
tivně srovnatelné, nebudou 
mít důvod zkoušet se dostat 
do Evropy ilegálně.

 Otázkou ovšem je ochota 
zemí EU azylanty následně 
přijímat. Česká republika od 
loňska, kdy se začalo mluvit 
o relokaci, má teprve nyní 
přijmout dvacet lidí z Řecka 
a deset z Itálie. Nešlo to 
rychleji? 
Důvod je jednoduchý. V hot-
spotech v Řecku téměř nikdo 
nebyl. Původní plán byl přece 
takový, že všichni uprchlíci 
zůstanou v přijímacích zaří-
zeních v Řecku a odtamtud se 
budou rozdělovat dál. Řekové 
ignorovali svoji část dohody 
a migranty nechávali volně 
procházet. Relokace nefungo-
vala proto, že Řekové neměli 
funkční tábory. V Turecku 
by fungovat měly, a lidé by 
měli být ochotni počkat. Unie 
bude dávat velké peníze na to, 
aby se zlepšovaly podmínky 
v uprchlických táborech. Ano, 
pokud by měli všichni běženci 
čekat v Turecku, řekněme dva 
roky, než se dostane na ty prv-
ní, pak budou hledat pokoutní 
cesty. Ale z probíhajících 
debat v osmadvacítce plyne, 
že v podstatě všichni jsou 
ochotni brát uprchlíky rychle. 
My s tím problém nemáme.

  Zlepšování podmínek 
pro uprchlíky v Turecku 
– přístup na pracovní trh, 
vzdělávání dětí je běh na 
dlouhou trať. A je vůbec 
možné plnění slibů účinně 
kontrolovat?
Turci už částečně změnili 
legislativu, třeba pokud jde 
o přístup na trh práce. Věci 
se mění a také stále platí, že 
velká část lidí, která utekla ze 
Sýrie do Turecka, ani nechce 
jít dál. Chtějí zůstat v regi-
onu. Pokud jim dáme šanci, 
aby tam mohli být za sluš-
ných podmínek, nepůjdou 
dál. Klíčové je dát jim šanci 
na slušný život.
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Ekonom, který 
pracoval také 
jako novinář. 
V roce 2000 
založil finanční 
server Peníze.cz. 
V letech 2004 až 2007 byl 
náměstkem ministra financí, 
blízkým spolupracovníkem 
nynějšího premiéra Bohuslava 
Sobotky. Od února 2014 
je státním tajemníkem pro 
evropské záležitosti. Před 
svým angažmá na Úřadu vlády 
působil mimo jiné v pražské 
pobočce Světové banky jako 
expert pro oblast finančních 
služeb a regulace v týmu 
Evropa a Střední Asie. Stejnou 
náplň práce pak měl od 
roku 2012 do ledna 2014 ve 
Washingtonu. Je členem ČSSD.

Tomáš 
Prouza (43)
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uprchlíků zlepšil, neměl by 
být problém bavit se dál. Tak 
alespoň vnímám debaty vede-
né s dalšími státy osmadvacít-
ky. Dokud se povede občanská 
válka v Sýrii, bude potřeba 
Turecku přispívat.

 Další dva požadavky Tu-
recka jsou na výsost politic-
ké: bezvízový styk a urych-
lení přístupových pohovorů. 
Jaký postoj zaujme Česká 
republika?
Podmínky, které musí Tu-
recko splnit, je jich dvaase-
dmdesát, aby mohlo získat 
právo na bezvízový styk, 
jsou přesně dané. Pokud je 
splní, nemáme problém s tím, 
aby posouzení a rozhodnutí 
o vízovém režimu bylo rych-
lejší. Byrokratická část se dá 
urychlit. Ale nejsme ochotni 
akceptovat, aby Turecko 
plnilo třeba jenom polovinu 
podmínek. Další věc – se vše-
mi zeměmi se musí zacházet 
stejně. Pokud předepsané 
podmínky splní například 
Gruzie, měla by mít také 
právo na zrychlení byrokracie 
spojené s konečným roz-
hodnutím. Totéž platí třeba 
o Ukrajině, přičemž každá 
země má stanoveny podmín-
ky podle konkrétní situace.

 Problém bude s přístu-
povými rozhovory. Kypr je 
stále proti jejich obnovení. 
Neztroskotá na tom dohoda 
s Tureckem?
Z pohledu Česka není špatné 
otevírat další přístupové 
kapitoly. Zejména pokud by 
jedněmi z prvních byly kapi-
toly týkající se vlády práva, 

 Podmínky, které 
musí Turecko splnit, 
aby mohlo získat 
právo na bezvízový 
styk, jsou přesně 
dané. Nejsme ochotni 
akceptovat, aby plnilo 
třeba jenom polovinu. 



Čapí  
kostlivec  
a reálpolitika
Mimořádná schůze sněmov-
ny k Čapímu hnízdu stěží 
vnese do věci nějaký nový 
prvek. To ovšem neznamená, 
že kauza, která v posledních 
dnech pronásleduje vice-
premiéra Babiše, nestojí 
za pozornost. Pozoruhodné 
je už to, jak se ministr finan-
cí zamotává do vysvětlování 
okolností, za nichž projekt 
Čapího hnízda získal 50mili-
onovou dotaci z evropských 
fondů. Babiš, ačkoli přišel, 
aby redefinoval pojetí politi-
ky, zjevně cítí, že jako politik 
nemůže otevřeně přiznat, 
že zkrátka před lety uviděl 
pootevřené okno příležitos-
ti, tak jej zajímavou fintou 
rozrazil. 

To, co by u byznysmena šlo 
číst jako dravé a kreativní 
naplnění hesla „blbý, kdo 
dává, blbější, kdo nebere“, 
se u politika mění v něco, co 
nápadně připomíná dotační 
podvod. A to i se zpětnou 
platností. Babišův argument, 
že ANO jako mladá strana 
nemá na rozdíl od ODS či 
TOP 09 kostlivce ve skříni, 

je chybný. Všichni kostlivci, 
jsou-li jací, kteří se skrývají 
v dosavadním byznysu An-
dreje Babiše, jsou kostlivci 
ANO. Byl to ostatně sám 
šéf hnutí, kdo v rozhovoru 
s Financial Times zcela rea-
listicky prohlásil, že „strana 
jsem já“. A zatímco politická 
historie ANO je krátká a chu-
dičká, podnikatelská historie 
Andreje Babiše je pohříchu 
bohatá a pestrá.

Patří do ní i Čapí hnízdo. 
Verdikty českých i evrop-
ských vyšetřovatelů budou 

jistě zajímavé, ale pokud pro 
Babiše dopadnou příznivě, 
bude to znamenat jenom 
to, že mu jeho finta prošla, 
že se mu legálně podařilo 
obejít pravidla. Na jakou-
koli mírnější interpretaci je 
Babišova účast v projektu 
Čapího hnízda od samého 
začátku příliš zjevná. Jest-
liže tedy premiér Sobotka 
se zásadnějším vyjádřením 
ke kauze čeká až na výsledek 
šetření, dělá chybu, respekti-

ve až příliš okatě hraje o čas. 
Jistěže se mu nechce sestřelit 
vlastní vládu. Ale je třeba 
říci, že v minulých letech 
se i z české politiky odchá-
zelo kvůli řádově menším 
průšvihům.

Leč to bylo za starých 
pořádků, kdy politiku dělali 
politici, nikoli spasitelé vy-
bavení kouzelnými proutky 
a zachránci země zhunto-
vané 25 lety bezostyšného 
rozkrádání. V tomto novém 
politickém diskurzu samo-
zřejmě 50 milionů působí 
jako pakatel nehodný větší 
pozornosti. A pud politic-
ké sebezáchovy nutí i tak 
tradičního politika, jako 
je premiér Sobotka, tento 
diskurz přijmout. Nemluvě 
o tom, že jej bohatě využil už 
v předvolební kampani.

Druhým důvodem Sobot-
kova lavírování je pragma-
tismus. Sobotka tuší, že čím 
déle se bude ministr financí 
ve vysvětlování Čapího hníz-
da plácat, tím větší škody 
jemu i celému hnutí ANO 
vzniknou. Kdyby Babiše 
nyní vyhnal z vlády, zaujme 
šéf ANO ochotně a s úlevou 
pozici politického mučed-
níka, kterou nepochybně 
mistrně sehraje, a do dalších 
voleb vyrazí spíš silnější než 
slabší. Sobotkův smysl pro 
reálpolitiku je v tomto pří-
padě jistě pozoruhodný. Ale 
nijak neumenšuje nostalgii 
po časech, kdy na rozhou-
pání politické židle stačilo 
mnohem, mnohem méně.

Komentář

Martin Čaban

Čím déle se bude 
Babiš ve vysvětlování 
kauzy plácat, tím větší 
škody mu vzniknou. 
Ale byly časy, kdy 
se odcházelo kvůli 
menším průšvihům.
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 Budu pokračovat stejně jako 
v minulých měsících. Myslím, 
že ten postoj je správný a podle 
mě nebyl volbami zpochybněn,

řekla o svém přístupu 
k migrační krizi německá 
kancléřka Angela Merkelová 
str. 8
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Německý protest
Voliči vystavili účet za imigrační politiku Angely Merke-
lové. Touto frází začínala většina pohledů na německé 
zemské volby. Dle zaměření toho kterého komentátora pak 
byl nejednoznačný výsledek interpretován jako účet dobrý, 
anebo špatný. Vzestup populistické AfD se očekával, 
přesto se její volební zisk interpretuje jako překvapení. 
Ale jaké překvapení? Migrační vlna je přece téma, které 
xenofobii přeje. A Německo nyní skutečně integruje milion 
nových cizinců a řeší všechny průvodní problémy.

Nedávno to zažili Slováci. Ani tam není úspěch Kotlebovy 
hnědé partaje nečekanou věcí. A něco podobného asi na-
příště zažije i Česko. Nicméně podstatný rozdíl mezi Slo-
venskem a Českem na jedné straně a Německem na druhé 
je ten, že zatímco xenofobie je v Německu pořád ještě spíše 
underground, v našich zemích je to dávno hlavní proud. 
A to tu žádné migranty nemáme.
 Tereza Zavadilová
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Hrají

Berenika Kohoutová 
Jan Cina 
Jan Kraus 
Bohumil Klepl 
Daniela Kolářová 
Anna Šišková 
Roman Štabrňák 
a další 

Hudební nastudování

Kryštof Marek 

Režie

Šimon Caban 
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Jindra Šalátová 
SOS dětské  
vesničky 

Ujala se funkce 
národní ředitelky. 
Dosud zastávala 
pozici programo-
vé ředitelky a zástupkyně národního 
ředitele. Vystudovala psychologii 
a speciální pedagogiku na Karlově 
univerzitě v Praze. Jako psycho-
ložka a psychoterapeutka působila 
v Armádě ČR a jako pracovník přímé 
péče v Diagnostickém ústavu pro 
děti a mládež. Poté se ve Fondu 
ohrožených dětí věnovala psycho-
logickému poradenství ohroženým 
dětem a rodinám. Po svém příchodu 
do SOS dětských vesniček v roce 
2012 měla na starosti implementaci 
nových služeb v oblasti náhradní 
rodinné péče a řízení programů SOS 
dětských vesniček v ČR.

Július HraŠko 
L’Oréal Česká 
republika

Stal se finančním 
ředitelem. Kromě 
České republiky 
bude zodpovědný 
také za Slovensko a Maďarsko. Kari-
éru zahájil v roce 2000 v ŽOS Zvolen 
v obchodním oddělení jako externí 
konzultant pro francouzský trh, 
během studií také působil ve spo-
lečnosti Crédit Agricole de Lorraine 
ve Francii jako asistent privátního 
bankéře. Po absolvování studií 
na škole Ecole Nationale Supérieure 
d’Arts et Métiers v Cluny začal praco-

vat pro Citroën Česká republika, kde 
odpovídal za oddělení kontrolingu, 
po třech letech se v rámci společnos-
ti Citroën vrátil do Francie. Od roku 
2009 byl finančním ředitelem 
ve Švýcarsku, následně se přesunul 
do Skandinávie, kde se postupně 
z finančního ředitele vypracoval 
na pozici country brand manager 
s odpovědností za obchodní aktivity. 
Po 11 letech v Citroënu se přesunul 
do Tuniska do firmy Stafim Group, 
kde nesl odpovědnost za obchodní 
a průmyslovou činnost.

tomáŠ Froyda
Spak Foods

Stal se jednate- 
lem. S českým 
výrobcem dochu-
covadel spolupra-
cuje dvacet let, má 
manažerské zkušenosti s řízením 
různých organizací a projektů, 
mimo jiné i kulturních institucí – 
například Otáčivé hlediště Český 
Krumlov, Divadlo Alfa a další. 

Jan JuroŠka 
Kinstellar

Byl povýšen 
na pozici partne-
ra mezinárodní 
advokátní kance-
láře. Specializuje 
se na právo obchodních společností 
(zejména fúze a akvizice), private 
equity a corporate finance. V minu-
losti zastupoval klienty, mezi něž 
patří například JP Morgan, Goldman 

Sachs, CPI, ČEZ, Crédit Agricole 
Consumer Finance a Santander. 
V oblasti private equity poskytoval 
poradenství private equity fondům 
Genesis Capital, Carlyle, Mid Europa 
Partners nebo TA Associates. Vystu-
doval Univerzitu Palackého a získal 
titul LL.M na univerzitě v Chicagu. 

Jan PoŠvář
Taylor Wessing 
Praha

Ujal se postu 
senior business 
development 
manager CEE. 
Před nástupem do Taylor Wes-
sing Praha působil na obdobné 
pozici v advokátních kancelářích 
Schönherr a Kinstellar. Zkušenosti 
v oblasti komunikace a marketingu 
získal také ve společnosti ČEZ. Bude 
odpovědný především za rozvoj 
a koordinaci nových obchodních 
příležitostí a za zpracování a uplat-
ňování CEE projektů v oblastech 
business developmentu, marketingu 
a korporátní identity. 

Jakub ČebiŠ 
Grand Cru  
Restaurant & Bar 

Nastoupil na mís-
to provozního 
manažera. Dosud 
v restauraci pra-
coval jako head sommelier po boku 
šéfkuchaře Jana Punčocháře. Jakub 
Čebiš bude mít na starost jak restau-
raci Grand Cru, tak i vinný bar.

Jakub kocmánek 
Havel, Holásek  
& Partners

Rozšířil tým 
advokátní kance-
láře. Specializuje 
se na právo hos-
podářské soutěže a správní právo. 
Má za sebou téměř devět let praxe 
v renomovaných mezinárodních 
kancelářích. V roce 2006 začínal 
v Linklaters, následně pokračoval 
v pražské kanceláři sítě Kinstellar. 
V roce 2010 nastoupil do Weil Got-
shal & Manges. Na Právnické fakultě 
Cardiff University získal Certificate 
of Higher Education in Legal Studies 
a magisterský titul v oboru právo 
na Právnické fakultě UK.

bart omlo
Kentico Software 

Stal se obchod-
ním ředitelem pro 
evropský trh. Na 
starost bude mít 
vedení obchod-
ních týmů v Česku, ve Velké Británii 
a v Nizozemsku. Ve společnosti Ken-
tico Software pracuje od loňského 
roku, kdy nastoupil na pozici vedou-
cího nizozemské pobočky. Předtím 
působil jako ředitel mezinárodní 
marketingové firmy HintTech.

změnilo se něco ve vaší společnosti?
Pište nám na lide@e15.cz

Lidé
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Einsteinova zásadní kniha vychází česky

Klíčové dílo Alberta Einsteina The Meaning of Re-
lativity, které poprvé vyšlo v roce 1921, nyní poprvé 
vychází také česky. Publikaci s úvodem amerického 
fyzika Briana Greena vydává Vyšehrad.

Jeden svět ocenil uprchlickou love story

Hlavní cenu festivalu Jeden svět letos získal 
snímek britského režiséra Seana McAllistera 
Syrská love story. Dokument popisuje příběh 
manželského páru, který se kvůli pronásledování 
Assadovým režimem rozhoduje opustit s dětmi 
domov. /čtk, sul/

Krátce

Minirecenze

film

Kung fu Panda 3

(Režie: Jennifer Yuh,  
Alessandro Carloni)
Kung Fu Panda zůstá-
vá fešáckým mazá-
kem, který už nemá 
čím překvapit, ale pořád umí nadchnout krásným 
a dokonale animovaným vzhledem zahrnujícím pest-
robarevné obrazy i hebkou srst vybízející k pohlazení. 
Panda Po, v srdci stále nadšený hodný teenager, opět 
řeší svou identitu a ve velkolepých akčních scénách 
zachraňuje jiná zvířátka, tentokrát před duchem 
zlého jaka. Pomáhají mu s tím i další pandy, k nimž 
je k nelibosti Poova adoptivního táty housera dovedl 
jeho dávno ztracený biologický otec (v anglickém 
dabingu dostupném i u nás ho mluví Bryan Cranston). 
Oblíbení hrdinové zůstali, ostatně scénář stále píše 
stejná dvojice, mezi pandími příbuznými se najde pár 
nových zábavných figurek. Příjemné, milé dobrodruž-
ství, natočené hlavně díky čínskému trhu (a v čínské 
koprodukci), na jedničku z roku 2008 opět nemá, ale 
v pohodě se udrželo na úrovni předchozího dílu. Což je 
dobrá i špatná zpráva zároveň.

Iva Přivřelová

KomiKs

Gerry Duggan  
a spol.: Deadpool
(Nakladatelství: Crew)
Bylo logické, že s letošní pre-
miérou komiksové komedie 
Deadpool se na komikso-
vém trhu objeví také album 
s tímto oblíbeným hrdinou. 
Nakladatelství Crew zvolilo 
album s uceleným příběhem 
nazvané Drákulova výzva. 
Deadpool, zábavně hláškující 
podobně jako ve filmu, se tu 
zaváže, že pánovi upírů přivede nevěstu. Nikdo však 
netuší, co všechno probuzení Drákulovy nevěsty a její 
přivedení na svět může způsobit. Jednotlivé kapitoly 
pak téměř vždy končí soubojem s velkým nepřítelem, 
čímž připomínají naraci počítačové hry. Moderní 
přístup se projevuje i v pěkné kresbě. Solidní komiks, 
kterému však k extratřídě přece jen něco chybí.

Stanislav Šulc

n Netflix počátkem 
března vypustil do 
světa kompletní 4. sérii 
politického thrilleru 
Dům z karet. Mimořád-
ného zážitku se dočkali 
i čeští diváci.

Stanislav Šulc

Třetí řada seriálu Dům z karet 
zanechala v divácích hořkou 
příchuť. Jednak skončila asi 
největším myslitelným „cliff-
hangerem“ (dějový zvrat, který 
diváka nutí netrpělivě čekat na 
další sérii), zároveň však série 
naznačovala mírný kvalita-
tivní propad oproti prvním 
dvěma řadám. Jak se autoři se 
vším vypořádali, mohou zjistit 
i čeští diváci na videotéce 
Netflix. Ta celý seriál včetně 
nové série divákům nabízí od 
4. března.

Návrat Franka Underwooda 
je díkybohu skvělý. Ve čtvrté 
řadě tvůrci napravili hlavní 
nedostatek té předchozí a po 
drobných tanečcích zase 
spojí mocenský konglomerát 
Franka a jeho ženy Claire. 
Společně se pak postaví sku-
tečně velké výzvě – jak z první 
dámy USA udělat zároveň 

viceprezidentku. Zároveň tím 
neohrozit Frankovu kandida-
turu v nadcházejících volbách 
a pozvolna odvracet nepřízeň 
průzkumů, podle nichž roste 
popularita republikánského 
kandidáta.

Beau Willimon a jeho tým 
znovu splétají složitou politic-
kou hru, v níž se mísí dokonalé 
strategické myšlení s vrcholně 
cynickým přístupem ke spo-
lečnosti i konkrétním lidem. 
Charakter nyní již prezidenta 
Underwooda se od prvních 
epizod značně zkomplikoval, 
potemněl a pro mnohé ztratil 
na realističnosti. Ale přesnější 
je tvrzení, že ztratil veškeré 
skrupule, které diváci v sobě 
chtějí ještě mít, aby se z poli-
tiky nezbláznili. Zdali ale tyto 
skrupule v samotné politické 
realitě (nejen USA, ale třeba 
i naší) skutečně jsou, to už je 
úplně jiná otázka a seriál na ni 
nemůže odpovědět. 

Proto je lepší sledovat slo-
žité mechanismy technologie 
moci, kterou seriál demaskuje 
navýsost skvěle. A je smutné, 
že se v dnešní době musí znovu 
opakovat, že ne vše, co politici 
říkají, musí být pravda. Mohou 
to říkat z nějakého vlastního 
motivu, který se ukáže až za 
mnoho měsíců. Jestli si čeští 

voliči z Domu z karet odnesou 
alespoň toto, snad to není 
málo.

Navíc i tentokrát samot-
ná realita Frankovi připraví 
řadu komplikací, z nichž 
tou největší překvapivě není 
atentát spáchaný bývalým 
novinářem Lucasem Goodwi-
nem. Goodwinův bývalý šéf 
Tom Hammerschmidt však 
přijde na možnost, jak pohřbít 
Underwoodovu kariéru nadob-
ro. A tomu je třeba zabránit 
jakýmikoli prostředky. To 
už se však dostáváme k páté 
řadě, kterou Netflix plánuje 
na příští rok. Beau Willimon 
se na ní již nebude podílet, na 
postu hlavního tvůrce seriálu 
jej vystřídala ostřílená dvojice 
televizních pracovníků Melissa 
James Gibsonová a Frank Pug-
liese. Willimon nastavil laťku 
nejvýznamnějšího politického 
dramatu současnosti velmi 
vysoko. Snad seriál bude v na-
staveném trendu pokračovat.

Frank Underwood 
se vrátil v plné síle

Dům z karet IV.

(drama, USA, 13 epizod)
Hlavní tvůrce: Beau Willimon
Hrají: Kevin Spacey, Robin Wright, 
Michael Kelly
Dostupné na Netflixu
Hodnocení: 90 %

UnDeR-
wooDoVI. 
Prezidenta 
Franka 
(Kevin Spa-
cey) a první 
dámu Claire 
(Robin 
Wrighto-
vá) čeká 
další porce 
politických 
bitev.Fo
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n Mrazivá komedie 
Už je tady zas o střetu 
bývalého nacistického 
vůdce se současností, 
která se stala hitem 
německých kin, je 
až na samotný závěr 
příliš povrchní.

Iva Přivřelová

Satira Už je tady zas o pře-
sunu Hitlera z roku 1945 
do současného Německa se 
nejdříve proslavila jako kni-
ha. Loni podle ní vznikl film 
o Führerovi, který se v roce 
2014 stane hvězdou soukro-
mé televize, takže o něm 
napíšou knihu a natočí film. 
Úspěch adaptace v němec-
kých kinech, kde si z nacis-
mu moc často legraci dělat 
neodvažují, už přiměl italské 
producenty, aby začali uva-
žovat o verzi s Mussolinim.

Pokud ji natočí, snad si 
najdou scenáristy schopné 
lepších vtipů a hlubších 
vhledů a přestanou divákovi 
v každé sekundě pomocí 
hudby podsouvat, jak by se 
měl zrovna cítit. Už je tady 
zas je příkladem filmu, který 
se zhroutil pod tíhou snahy 
být pro všechny. Až na konci 
zamrazí při zdánlivě nic 
neříkajících skečích ve stylu 
skryté kamery, které varují 
před aktuálním nebezpe-
čím svůdnosti radikálních 
myšlenek. 
Kritiku faktu, že lidi víc 
zajímají banality, podkopává 
především potřeba vysvětlo-
vat své žerty. Ale také zmíně-
ná iritující hudba i zbytečné 
mluvené popisy prozrazující 
knižní předlohu, které stejně 
neudělají pořádek v chao-
tickém ději. Hitlera k tomu 
hraje herec, který mu až na 
patku a knírek není podobný 
a většinu času působí jako 
převlečený komik. 

Jalová satira o návratu Hitlera

Už je tady zas

(satira, Německo, 110 minut)
Režie: David Wnendt
Hrají: Oliver Masucci, Fabian 
Busch, Christoph Maria Herbst
Premiéra: 10. března
Hodnocení: 40 %

A161003126� inzerce

HITLeR Dnes. 
Bývalý vůdce 
(Oliver Masucci) 
se s novým 
světem vyrovná 
překvapivě 
lehce.

Fo
to

 c
in

em
ar

t

Jak naznačuje scénka se 
psem, premise s Hitlerem 
v 21. století by slušelo víc 
absurdity, kousavosti a vy-
hrocenosti. Bez ní je tahle 
vlažně zábavná přehlídka 
televizních skečů až na závěr 
docela jalová. Režisér David 

Wnendt, který bestseller 
zadaptoval i jako scenárista, 
totiž jen málokdy ze střetu 
nejhrůznějšího nacisty se 
současností vykřesal něco 
podstatného.

Autorka je spolupracovnicí redakce
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VíC NEž zlAtO. 
Pracovníci Izraelské-
ho muzea v Jeru-
zalémě představili 
veřejnosti téměř dva 
tisíce let starou zla-
tou minci s portré-
tem římského císaře 
Augusta, která byla 
ražena za císaře 
Trajána. Izraelský 
památkový úřad 
zdůraznil jedineč-
nost artefaktu, který 
náhodou nalezl tu-
rista. Je znám pouze 
jeden další exemplář 
mince, pochlubit 
se jím může Britské 
muzeum v Londýně.

n Musel se spojit ob-
chodník a technik, aby 
vznikla značka, která 
se stala synonymem 
spolehlivosti a luxusu.   

Charles Stewart Rolls byl 
vizionář. Na britských ostro-
vech vlastnil první prodejnu 
automobilů, dnešními slovy 
autosalon. Prodával fran-
couzský Peugeot a belgickou 
Minervu. Spoluzakládal 
britský autoklub i aeroklub, 
choval velký obdiv k technice 
a kouř spalovacího motoru 
považoval za příslib budouc-
nosti, nikoli za pomíjivou 
módu. 

Vozy, které prodával, však 
považoval za nedokonalé. 
Vlastními silami je nedoká-
zal vylepšit. Změna 
nastala, když 
potkal Frede-
ricka Henryho 
Royce. Ten 
sice nepochá-
zel ze zámož-
né rodiny, 
ale o to více 
se vyznal 
v autech 
a technice. Když 
prodejci představil 
svůj vlastní automobil, 
Rolls nezaváhal ani na vte-
řinu. Zavázal se k prodeji 
všech vozů z Royceovy dílny 

a ještě cestou ze schůzky 
se dal slyšet, že právě potkal 
největšího technického génia 

ve Velké Británii.
Dvojice pojila táž 
vášeň a ambice: 

Vyrábět nejlepší 
vozy na světě. 
Díky tomu  
15. března 
1906 vznikla 
společnost, 

která dodnes 
zůstává synony-

mem spolehlivos-
ti, kvality a luxusu, 

o němž se zakladatelům 
ani nesnilo. Zatímco Rolls 
zajišťoval obchodní stránku 
věci, Royce mohl rozvíjet 

svůj konstruktérský um a ta-
lent. A úspěšný nástup firmy 
nepřibrzdila ani smrt Rollse, 
který se ve 32 letech stal prv-
ní britskou obětí leteckého 
neštěstí. V roce 1910 zahynul 
v troskách svého letounu 
nedlouho poté, co se mu 
povedlo překonat historický 
milník – byl prvním člově-
kem, který v letadle překonal 
Lamanšský průliv.

Royce za první světové 
války vyvinul několik letec-
kých motorů, které poháněly 
celou polovinu všech letounů 
bojujících na straně Dohody. 
Během dvacátých let minu-
lého století tvořily již letecké 
motory většinu výrobního 

portfolia firmy. K tomu 
se připojily i výrobky pro lod-
ní průmysl a energetiku.

Automobilka ovšem neza-
nikla a především neslevila 
z původních ideálů. Vozům 
poskytovala záruku na pět 
set tisíc kilometrů, samo-
zřejmostí byla individuální 
výbava na přání zákazníka. 
Vlajkovou lodí značky se stal 
tradiční model Phantom.  
Ostatně letos po třinácti 
letech končí výroba jeho 
sedmé generace. Na nový 
Phantom si zákazníci budou 
muset počkat nejméně 
do roku 2018. Do té doby 
musí vzít zavděk jiným mo-
delem Rolls-Royce. /mec/

Výročí týdne

Právě  
dnes uplyne

110 let
od založení britské 

automobilové  
legendy  

Rolls-Royce.

Rolls-Royce – kvalita, z níž se neslevuje
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